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La Fira de Barcelona va ser, en-
tre el 19 i el 21 d’octubre, l’esce-
nari del congrés immobiliari in-
ternacional The District. I, si res
no canvia, l’any que ve repetirà.
“És una trobada de fons d’in-
versió, el negoci dels quals im-
plica desnonaments, augment
dels lloguers i erradicació dels tei-
xits de barri”, resumeix un dels
portaveus del Sindicat de Lloga-
teres, Enric Aragonès. “Fan ne-
goci en contra dels nostres drets
i de les nostres vides”, denuncia. 

El moviment en defensa de
l’habitatge de la ciutat, que va
boicotejar l’esdeveniment, veu
especialment greu que se cele-
brés “en sòl municipal”, tal com

subratlla la Llum, del col·lectiu
Rebel·lió o Extinció. Cal tenir en
compte que la presidenta del
Consell d’Administració de la
Fira de Barcelona és l’alcaldessa
Ada Colau, mentre que el vice-
president n’és el conseller d’Em-
presa i Treball, Roger Torrent. 

UN GOVERN, DUES POSICIONS
Lluny de suspendre l’acte, el con-
sistori barceloní fins i tot hi va par-
ticipar. “L’Ajuntament tenia un es-
tand a la fira que deia Open for
Business i el primer tinent d’al-
caldia, Jaume Collboni, hi va as-
sistir”, recorda Aragonès. En pa-
ral·lel, i paradoxalment, Colau
va mostrar la seva “preocupa-
ció” per la trobada de “fons voltor”
a Barcelona i els comuns van
convocar una protesta contra el
congrés. Això posa de manifest,
un cop més, la diferència abismal

que existeix entre els posiciona-
ments dels dos partits que go-
vernen la ciutat en alguns temes. 

UNS 5 DESNONAMENTS AL DIA
Sigui com sigui, per als activis-
tes del dret a l’habitatge, amb
The District s’ha demostrat que
“l’Ajuntament posa la catifa ver-
mella per rebre els fons voltor”,
en paraules del portaveu del
Sindicat de Llogateres. “No en-
tenem que es permeti això en
una ciutat amb l’emergència ha-
bitacional i la quantitat de des-
nonaments que té Barcelona”,
afegeixen, en la mateixa línia, des
de Rebel·lió o Extinció.

En aquest sentit, cal recordar
que l’any passat es van produir
a Barcelona un total de 1.755 des-
nonaments, segons dades del
Consell General del Poder Judi-
cial (CGPJ). Això equival a pràc-

ticament cinc desnonaments al
dia. La majoria d’aquests des-
allotjaments, el 81%, correspo-
nien a pisos de lloguer.

Precisament, el preu del llo-
guer a la ciutat ha augmentat un
10% en l’últim any, d’acord amb

les xifres de l’Agència de l’Habi-
tatge de Catalunya. Tal com ha
alertat recentment el Sindicat de
Llogateres, la situació es va
agreujar des que el Tribunal
Constitucional va tombar la llei
catalana que regulava el preu
dels lloguers, el març passat.

Des d’aquesta entitat, Ara-
gonès recorda que fa tres anys
que el govern central té sobre la
taula la llei estatal d’habitatge i
lamenta que el PSOE l’estigui
“encallant”. Creu que això és
conseqüència de “la influència
del lobby immobiliari”, que se-
gons ell es fa notar tant en les po-
lítiques del govern espanyol com
en les del govern local. Un ex-
emple que considera il·lustratiu
és el fet que l’exalcalde socialis-
ta Joan Clos presideixi ASVAL,
l’associació de propietaris d’ha-
bitatges de lloguer.

Anna Utiel
BARCELONA

“Fannegoci contra la vida”
» El moviment en defensa del dret a l’habitatge boicoteja The District, el congrés de fons d’inversió
» Culpen els anomenats fons voltor de l’augment del preu del lloguer i dels desnonaments a la ciutat

La protesta que hi va haver a la Fira de Barcelona en la inauguració de The District, el dia 19. Foto: Laura Rodríguez/ACN

UNA ACTUACIÓ 
POLICIAL POLÈMICA

4La protesta que els acti-
vistes prodret a l’habitatge
van fer contra The District
el dia 19 va rebre una con-
tundent resposta policial.
L’entitat Som Defensores
ha titllat la intervenció de
“desproporcionada”. Des
de Rebel·lió o Extinció as-
seguren que els agents
“van actuar amb ràbia”.
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La lupa

La reducció generalitzada de les restric-
cions associades a la covid que es va iniciar
el passat mes de març ha suposat la nor-
malització del viatge i, per tant, la represa

del turisme. De fet, a Barcelona hem arribat al se-
tembre amb un 80% dels visitants de l’any 2019 i un
nivell d’ocupació de l’allotjament turístic del 93%.
Cal dir que aquests percentatges, certament elevats,
corresponen a uns visitants de més proximitat, amb
una despesa superior a l’anterior i amb una utilit-
zació més diversificada del transport. Creuers i
avions encara estan en percentatges una mica in-
feriors als anteriors.

Potser encara és aviat per respondre una de les
preguntes que tots tenim al cap: canviaran els hà-
bits i les tendències turístiques després de la pan-
dèmia? Ara bé, ja comencem a veure alguns elements
que apunten hipòtesis de futur.

El viatge low cost trigarà a remuntar, afortuna-
dament. De fet, l’encariment dels preus motivat per
la pujada dels combustibles i per les tensions labo-
rals en companyies de baix preu ve acompanyat d’u-
na presa generalitzada de consciència envers els per-
judicis d’un turisme indiscriminat, de menys qua-
litat, amb treballs precaris i de poc rendiment so-
cial. A Barcelona hi ha hagut un ampli consens per
evitar remuntar la crisi del sector oferint preus bai-
xos per atraure el màxim de visitants, de tal mane-
ra que els preus dels hotels fins i tot s’han situat una
mica per sobre de l’any 2019.

Fugir de la temptació de cercar un turisme fàcil,

de baix pressupost i sense interessos socioculturals
ha estat molt important per reiniciar la vida turís-
tica de la ciutat amb criteris de més qualitat.

També observem una tendència clara a allar-
gar l’estada a Barcelona. Abans de la pandèmia,
l’estada mitjana no arribava als tres dies, i ara so-
brepassa els quatre. És una bona notícia, atès que
permet reduir les temptacions incrementalistes
d’una part del sector i millora les possibilitats de
descentralitzar els fluxos turístics que massifiquen
el centre de la ciutat.  

Els creuers també mantenen una clara línia de
contenció. Les previsions per a l’any 2022 són for-
ça inferiors a les de l’any 2019, amb una tendència
inequívoca a prioritzar el creuer d’entrada i sortida
per sobre del de trànsit. Aquest aspecte és molt re-
llevant per a la qualitat del turisme local i té grans
repercussions mediambientals, atès que a molt
curt termini totes les terminals tindran connexió
amb energies netes.

Consolidar aquestes tendències és molt impor-
tant, perquè configuren una base sòlida per trans-
formar el turisme local, convertint-lo en un vector

de progrés més extensiu per a la nostra economia.
Permetrà millorar la qualitat de les feines associa-
des al turisme, apujar salaris i reduir les pressions
per incrementar el nombre de visitants.

Malgrat tot, a Barcelona encara tenim impor-
tants reptes per millorar la nostra realitat turísti-
ca. Resoldre les distorsions que genera la mobili-
tat urbana és urgent, perquè amb independència
dels visitants que dormen a la ciutat, cada any re-
bem una ingent quantitat d’excursionistes que
ens visiten un dia des de les principals zones tu-
rístiques catalanes. Cercar solucions racionals per
a aquestes visites s’ha de fer de comú acord amb la
modernització del model de mobilitat urbana que
Barcelona està fent, i això no és fàcil ni genera els
consensos necessaris.

També és imprescindible posar en valor alter-
natives patrimonials, culturals, esportives o gas-
tronòmiques a les icones tradicionals de la ciutat,
no només per descentralitzar i desmassificar el tu-
risme, sinó per construir una imatge-marca de
Barcelona més adient al seu projecte de futur.

Tot plegat, però, esdevé un objectiu doblement
complex si una part de la ciutat s’entesta a conver-
tir el turisme en un enemic prioritari. Viatjar és un
acte de llibertat i la mobilitat un dret irrenunciable
per a tota societat oberta i democràtica. Per això els
problemes i les contradiccions inherents al turisme
s’han d’afrontar amb solucions tècniques i consen-
sos polítics que fugin de la turismofòbia i abracin un
pragmatisme més racional.

Una part de Barcelona s'entesta 
a convertir el turisme 
en un enemic prioritari

per Xavier Marcé, regidor de Turisme i Indústries Creatives de l’Ajuntament de Barcelona i regidor de Nou Barris

Estem davant d’un turisme diferent?
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Supuestamente, [la es-
caladora] Elnaz Rekabi

ha escrito en su Insta-
gram que tuvo un “problema” con su
hiyab en la competición y que ir con el
pelo descubierto no fue intencionado.
Pide perdón... Mañana dirán que sufrió
un infarto como pasó con Masha Ami-
ni y los que hoy calláis seréis cómplices.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

Ser del Barça és una
font de patiment ra-

cionalment estalviable
però no hi pots fer més, no tens pla B.
Pots canviar de parella, d’amics, de
professió; o deixar una sèrie o una no-
vel·la a mitges. Però si ets del Barça,
sempre n’ets. Sense necessitat, sense lò-
gica, però sense remei.

@jofrellombart

Aquest any torno a do-
nar classe a estudiants

de 18/19 anys. Mai com
fins ara m’havia trobat un auditori tant
a la dreta. És un repte, no ho visc com
una tragèdia, però confirma un corrent
de fons que es va afermant: l’esperit de
transgressió està passant de l’esquer-
ra a la dreta.

Hola, @educaciocat i
@salutcat. Segueixo re-

bent missatges de casos
d’alumnes que necessiten una infer-
mera durant la jornada escolar i els ofe-
riu una monitora a qui li han fet una for-
mació d’una hora. És desesperant...
Un sondatge no l’ha de fer un monitor!
Si us plau, prou ja!

@ratolinaemma@XavierGodas@PoliticayModa
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Un autobús de TMB atropella un vianant que
creuava indegudament el passeig de Gràcia1

2
Les terrasses de les places Vila de Gràcia 
i Diamant ja tanquen una hora abans

El Coll-La Bruguera fa 30 anys

L’històric festival gracienc
LEM arriba a la 27a edició

El futur del Rebost Solidari 
continua penjant d’un fil

El + llegit líniagràcia.cat

3

4

5

A les xarxes

@iuforn: El Madrid-Barça ha estat tan en-
tretingut que he aprofitat per fer un fri-
candó, pintar el menjador, planxar 27 ca-
mises de lli i entendre la política catalana.

@andreajvilloria: El conseller d’Interior ful-
mina el cap dels Mossos. El comissari Josep
Maria Estela ha dit al conseller que no volia
dimitir i Joan Ignasi Elena l’ha fet cessar.

#CrisiAlsMossos

@mikelayestaran: La alianza militar entre
Rusia e Irán entra de lleno en escena en
#Ucrania y los drones kamikaze Shahed
siembran el terror en ciudades como #Kiev.

#LaGuerraContinua #UnBarçaDecebedor

Safata d’entrada

Hi ha tot un món de pa-
raules dins l’escenari,
ens explica el drama-

turg Juan Mayorga: “El silenci
és la pedra filosofal de la savie-
sa”. Darrere d’aquesta finestra,
cal una oïda que atengui allò
que no s’escolta, una porta ober-
ta a una sala buida quan tothom
ha marxat. El silenci barreja
bé amb tot, malgrat la seva in-
comoditat, viatja per diferents
motius: quan es guarda un mi-
nut a la memòria d’algú, quan
passa un àngel, quan ens que-
dem en blanc o ens acomiadem
d’alguna persona imprescindi-
ble. També passa per les bi-
blioteques i els temples, res-
pecta qui estudia o qui resa.
Mentre uns el temen, altres el
necessiten. Els que controlen
l’art de parlar el manegen bé, sa-
ben que callar pot transformar
el valor del que es diu. El mu-
tisme és capaç de causar triste-
sa o alegria, nostàlgia o ímpetu,
és art que ensenya amb pauses
cosides unes amb les altres.
Prohibir-lo potser resulta im-
prudent, la necessitat d’experi-
mentar-lo batega. És buit i ple-
nitud, acompanyat de molts
rostres: homes estàtua, poetes-

Silenci
per Francesc Reina

ses emmudides per la censu-
ra, depressions, amenaces del
tirà, eslògans morals, rumors
despietats; nius de frases tren-
cades en mil trossos, negades
a parlar per una por que tan-
ca la boca, diàlegs sense com-
panyonia, temps morts entre
espais de soroll, de combat, de
missatges esperant un relat
que doni recer a les mesures
impossibles que s’escapen.

Hi ha llocs on el poder no
necessita exigir, la seva pre-
sència expropia l’expressió,
roba i imposa. El poder no
sempre té rostre ni nom, sap
que qui no dona la seva opinió
està fora, sense poder explicar
el que pensa, sent i desitja.
Hermètic,  inoblidable. Sentiu
el silenci? Com aquell experi-
ment de John Cage: inter-
romput, traspassat, pesat.
Adés, mordassa; no hi ha més
verb, la seva presència és mis-
teri, com la vida nua, insu-
portable, pendent de records.

La casa de les idees em-
mudeix amb l’hemorràgia ver-
bal, la xerrameca dels boca-
molls; no abusem de la seva
paciència: millor muts i a la gà-
bia davant la burla. Millor
parlar quan toca, escrivia Cal-
derón. Parlar i callar és un
doble imperatiu –com s’esti-
men silenci i veu! Hi ha qui vol
parlar-ne, però no el compre-
nen o no l’escolten, o no para;
potser la sordesa sigui un
mapa que s’estén. Allò que no
es pot comentar, millor guar-
dar-lo, aspirar el ressò del pai-
satge més secret, del lloc més
calm, perquè no es pot cami-
nar sense aromes ni tacte, per-
què ens cal interrogar-nos
més, contradir-nos més, de-
batre més, decréixer... Qui vul-
gui mostrar una veritat, que no
la digui, suggeria Ortega, n’hi
ha prou amb un breu gest per-
què cada silenci mantingui la
seva essència: ombra i cendra
de les paraules.
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Els semàfors

Els Castellers de la Vila de Gràcia
van celebrar el dia 22 a la plaça

de la Revolució la segona
jornada per donar visibilitat al
col·lectiu LGTBI dins del món

casteller, on la representació de
la diversitat sexual i de gènere
és una assignatura pendent.

pàgina 10Castellers de Gràcia

La Generalitat va aprovar 
el 18 d’octubre la construcció 
de l’institut escola Teixidores 

de Gràcia, però ho va fer en una
ubicació que no convenç les
famílies per la contaminació

acústica i atmosfèrica que
creuen que patiria l’edifici. 

pàgina 10Generalitat

Les terrasses dels bars i
restaurants de les places del
Diamant i Vila de Gràcia ja

tanquen una hora abans. Amb
aquesta mesura, que ha rebut

l’oposició dels restauradors,
l’Ajuntament ha obeït una

petició veïnal que venia de lluny. 
pàgina 18Ajuntament
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Mirada pròpia

La banya d’Amaltea, la cabra que, segons la lle-
genda de la mitologia grega, va alletar Zeus
i de la qual brollaven sense parar fruites i flors,
s’ha buidat.

Després de gairebé 3.000 anys des que Hèrcules
la guanyés en batalla al déu Aqueloo, la humanitat des-
perta atònita del somni luxuriós de la depredació.

“Estem vivint la fi de l’abundància”, afirmava l’agost
passat Emmanuel Macron a la sortida del consell de mi-
nistres del país veí. Més enllà del rebuig que ens puguin
provocar les paraules d’un polític que segurament no
es priva de res, la frase resumeix la constatació de la fi
d’un sistema. Un sistema capita-
lista basat en l’espoliació de re-
cursos naturals i la generació de
borses de pobresa amb cada cop
més vençuts que vencedors, fins
que al final no quedi cap guanya-
dor. Les conclusions del Fòrum de
Davos l’any 2009 eren que només
l’1% de la població mundial os-
tentava el 44% de la riquesa mun-
dial. El 2019 aquest 1% ja domi-
nava el 99%. Una autèntica re-
edició de l’Elisi.

Les receptes que intenten
pal·liar aquest desastre topen
amb una realitat i una inèrcia ba-
sada en el creixement difícil de
frenar. Al mateix temps que re-
bem els ajuts més grans de la
Unió Europea, en forma de fons
Next Generation, assistim im-
pertèrrits a projectes com el de la
remodelació de l’estadi Santiago
Bernabéu, on, a més del cobri-
ment de la pista, es construeixen
sis nivells de soterrani de 30 metres de profunditat per
guardar la gespa en safates. Imaginin els recursos uti-
litzats per excavar i construir allò, sota un estadi ja cons-
truït. Imaginin les explicacions que ho justifiquen.

“Recursos finits” ha estat precisament el títol del
workshopque l’Escola d’Arquitectura del Vallès (ET-
SAV) ha celebrat aquest mes de setembre al Centre de
Cultura Contemporània de Barcelona (CCCB) com a
inici de curs. Ponents de luxe com les arquitectes Mar
Santamaría i Blanca Pujals van fer inspiradores xer-
rades, oferint eines per mirar i diagnosticar situacions

urbanes i per assenyalar la creixent artificialització del
nostre món. Pujals explicava que a l’estructura clàs-
sica de configuració del nostre planeta –exosfera, es-
tratosfera, troposfera– es detecta, i actualment és me-
surable, una capa d’origen exclusivament humà, la tec-
nosfera, que a diferència de les altres esferes no tre-
balla en equilibri amb la resta, sinó que les depreda.
La utilització indiscriminada i sense sentit de recur-
sos naturals ha alterat l’equilibri del nostre planeta,
alentint els corrents marins o fonent el gel emmagat-
zemat als pols i en altres regions.

El taller de l’ETSAV prenia com a escenari Ciutat

Vella, seu del CCCB i origen de la ciutat de Barcelona,
treballant amb els recursos més bàsics del nostre en-
torn: aire, aigua, vegetació i fauna, però també amb al-
tres que no solem identificar com a font d’aprovisio-
nament, com les escombraries i tot allò que ens sobra.

Les propostes dels alumnes de l’ETSAV denuncia-
ven de manera imaginativa coses conegudes, com ara
el consum absurd d’aigua embotellada. Plantats al mig
de les Rambles i vestits com cambrers, oferien gots d’ai-
gua de les fonts del barri com un autèntic producte de
luxe. Sota el lema “més fresca que la neu, ve directa del

Pirineu”, feien veure als transeünts el fabulós sistema
de conducció i tractament d’aigua que la humanitat ha
dissenyat i que inconscientment menyspreem, consu-
mint plàstic i combustibles fòssils per al seu transport.

Un altre grup denunciava les deixalles que genera
la nostra frenètica activitat consumidora. Va demanar
a la gent que passejava pel carrer que li donés els seus
tiquets de compra recents, amb els quals va empape-
rar una façana sencera de Ciutat Vella. La simple ob-
servació de la dimensió de l’empaperat que, a més, és
registre fidel de totes les compres fetes, produïa veri-
table vergonya. Quantes d’aquelles coses són prescin-

dibles? Quant trigaran a omplir els
nostres cubells d’escombraries?

Alguns estudiants es van de-
dicar a mesurar la ciutat, armats
amb simples molinets d’aire com
a sensors eòlics, relacionant la ve-
locitat de l’aire amb els canvis a
la geometria urbana. Descobrien
així mètodes senzills per disse-
nyar espais agradables i frescos a
l’estiu, combinats amb la vege-
tació. Una autèntica lliçó que
ens ensenya que sovint no calen
eines gaire sofisticades per ge-
nerar coneixement i tenir criteri.

Potser la més xocant de les pro-
postes va ser la que suggeria uti-
litzar com un autèntic recurs ali-
mentari una cosa que tots identi-
ficaríem com una plaga, i no no-
més a Ciutat Vella, sinó a pràcti-
cament qualsevol ciutat: les pa-
neroles. És sabut que els insectes
són una important font de prote-
ïnes, considerada per l’OMS com

a alternativa seriosa per a l’alimentació d’una creixent
població mundial. Són consumits de diverses maneres
en altres cultures com l’asiàtica i els tenim en abundància.

Només és una qüestió cultural. Un canvi de punt
de vista que noves generacions d’estudiants d’arqui-
tectura ens proposen adoptar. Una nova manera de
comportar-se i de mirar que potser ens permetrà veu-
re la banya de Cornucòpia mig plena.

Manuel Sánchez-Villanueva Beuter, arquitecte 
fundador de haz arquitectura i professor a la UPC

per Manuel Sánchez-Villanueva Beuter

Cornucopiae finem

Fo
to

 a
po

rta
da

 p
er

 l’
au

to
r

NLes millors
perles

El sistema de detecció d’accidents de trànsit dels iPhone 14
confon les muntanyes russes amb sinistres i truca

automàticament al telèfon d’emergències mentre els seus
propietaris estan gaudint de loopings i caigudes lliures.

Un home es va fer passar pel seu pare mort el setembre
del 2020 per evitar pagar una multa de trànsit. Els

Mossos l’han descobert i l’han denunciat per falsificació
d’un document públic, segons ha publicat El Caso.

L’amor mou muntanyes... i diners. Al Japó, un home 
ha estafat 30.000 euros a una dona de 65 anys a qui va

conèixer per Instagram fent-se passar per un astronauta que
volia tornar a la Terra perquè s’havia enamorat d’ella.

Un ciutadà valencià ha rebut una multa de 601 euros
per intentar que un metge d’un centre de salut del seu

poble, Alfafar, l’atengués en la seva llengua i la llengua del
territori, el valencià. L’home ho ha explicat a À Punt.

LA FOTOTwitter (@francefootball)
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@oostitu: Si alguna vez has puesto la bo-
tella de aceite a hacer equilibrio boca
abajo sobre la aceitera... tampoco eres
clase media.

@Odtor: Considerar una ingerència polí-
tica als @Mossos posar dones a la cúpula
policial diu molt poc dels que busquen
criticar @joanignasielena.

@xcervantes1: Antònia Font enlairant el
Batiscafo Katiuscas [al Palau Sant Jordi]. I el
públic vivint la cançó com si fos l’última de
les nostres vides. Tremendíssim tot.

Flaixos

Tribuna

En el primer mandat del govern del PP a Ba-
dalona es va practicar una estratègia urba-
na de problematització de l’espai públic.
Tota una paradoxa, perquè allò que es pro-

pagava arreu i amb una certa complicitat veïnal era
precisament el contrari. A Badalona es van conver-
tir en sospitosos tots els espais que tinguessin un
component comunitari. Un càlcul ben cínic per afa-
vorir una resposta política que, més enllà de l’epi-
dermis de l’aparent ràpida solució, va servir (i ser-
veix) de ben poc. Eliminar els bancs on seure d’u-
na plaça era la manera d’acabar amb el soroll d’a-
quell grup de joves que havien convertit l’espai en
lloc de trobada en els llargs vespres d’estiu. Tancar
l’aixeta de les fonts era la manera d’allunyar les per-
sones amb dificultats per accedir a l’aigua corrent.
Solució o trasllat del problema?

Badalona, en això també, feia punt de nou com a
pionera de l’urbanisme hostil que, poc temps després,
es practicaria contra les persones sense llar –per cert,
avui ben vigent en ciutats de tot pelatge polític.

Cap d’aquestes preteses solucions serveix per a ga-
ire res més que per traslladar o agreujar el proble-
ma. Un mal diagnòstic mai és un bon presagi. El pro-
blema no és el banc ni la font en si mateixos, ni el
portal on aquella persona sense llar planta el seu pre-
cari refugi, sinó la falta d’alternatives de lleure, la po-
bresa i la marginació. El problema és una societat
cada vegada més desigual i un espai públic amena-
çat per la privatització d’usos, i que és víctima, alhora,
d’una societat cada vegada més polaritzada i indi-
vidualista.

L’estigmatització de col·lectius pot semblar un
dany col·lateral, però en el fons és l’objectiu d’una
agenda política que situa l’espai públic com el lloc
a domesticar i securitzar. Un espai ple de perills i
riscos que cal fer asèptic a costa de qui sigui (nor-
malment a costa dels que menys es poden defensar).
Un espai que no ha de molestar. On tot ha d’estar
sota control.

L’experiència del PP a Badalona no és un cas ni
tan extrem ni tan superat com voldríem pensar. Ni
és, de fet, una experiència amb patent d’exclusivitat.
Alerta, per tant: al costat de bones idees (activitats
de lleure dirigides, programació cultural, zones de
jocs, disseny accessible…) veiem una creixent ten-

dència restrictiva en el disseny i gestió de l’espai pú-
blic… Per si de cas.

Hi ha problemes? És clar: vandalisme, insegu-
retat, problemes de convivència, incompatibilitat d’u-
sos… Però si de veritat els volem abordar, cal anar
a les raons estructurals i no tenir por de bancs i fonts,
que al capdavall poden esdevenir també oportunitats;
eines per a una estratègia de fer (i cosir) una ciutat
més inclusiva i justa.

Ara bé, hem de voler i saber sortir de la tempta-
ció de fiar-ho tot al que ja ve de fàbrica i que és el més
fàcil: la zona d’exercicis per a la gent gran, el parc per
a infants de 0-6 anys o el pipicà de torn. Tres ele-
ments que responen a les necessitats dels col·lecti-
us més fàcilment integrables. Es tracta d’obrir una
mica el focus, de ser valent i de posar-hi voluntat. Per-
què és possible sumar usos i opcions.

Cal, això sí, anar més enllà de la idea d’un ur-
banisme que ho dona tot per descomptat i que fun-
ciona d’esma. La plaça es dibuixa al despatx de l’ar-
quitecte, però només en part, perquè allà on es fa
viva no és al render, sinó que és a peu de carrer. I
aquí és on cal comptar amb tots els actors i donar-
los joc; incorporar-los amb complicitat en el disse-
ny i la discussió prèvia.

Tan important com assegurar una zona de jocs in-
fantils adequada i de qualitat hauria de ser el fet de
preveure activitats regulars amb els esplais i els grups
de joves de la zona perquè hi allarguin la presència
(o fins i tot perquè en gestionin algun sector). Tan
necessari com escollir bé les espècies vegetals per
plantar hauria de ser pensar en recorreguts segurs
i amigables per a tots els col·lectius i escoltar-ne les
necessitats i vivències. Tan convenient com pensar
en materials resistents i segurs hauria de ser con-
nectar amb la història i el patrimoni immaterial d’a-
quell barri on s’intervé. Tan important com tallar la
cinta per donar per inaugurada la nova plaça hauria
de ser preveure el seu manteniment futur, que ha d’a-
nar més enllà de la reposició de les peces trencades
i incloure també la dinamització o, si convé, la me-
diació. Perquè no només cal regar les plantes, sinó
aquelles activitats que enxarxen i fan trama cívica.

Omplir d’activitat places i parcs no pot ser mai un
problema. És, ben al contrari, una oportunitat de fer
comunitat. I això és, sobretot, fer ciutat.

Cal anar més enllà 
de la idea d’un urbanisme

que ho dona tot 
per descomptat i que

funciona d’esma. 
La plaça es dibuixa 

al despatx de l’arquitecte,
però només en part,

perquè allà on es fa viva
no és al ‘render’, 

sinó que és a peu de
carrer. I aquí és on cal
comptar amb tots els
actors i donar-los joc

“

“
per Oriol Lladó

Contra la problematització de l’espai públic
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4El canvi climàtic ha agreujat
els episodis, cada cop més fre-
qüents i extrems, de sequera i plu-
ges torrencials. Ens hem acostu-
mat a veure aquestes imatges a la
televisió, però no podem ser no-
més espectadors i encreuar-nos
de braços. L’emergència climàtica
és un dels principals reptes de la
humanitat avui en dia. Cal actuar
col·lectivament i amb urgència. El
que està en joc és, ni més ni me-
nys, el futur del planeta i la nostra
supervivència com a espècie.

Catalunya és una de les zones
de la Unió Europea més afectades
pel canvi climàtic. A tota la conca
mediterrània l’aigua és cada ve-
gada un recurs més escàs. De fet,
fins al 50% de la població del
Mediterrani pateix les conse-
qüències de l’emergència hídrica
en algun moment de l’any. L’A-
gència Catalana de l’Aigua estima
en un 22% la disminució de la dis-
ponibilitat d'aigua al litoral cata-
là per a l’any 2050. A més, es pre-
veu que, en aquest mateix any,
Barcelona tingui una necessitat
addicional d’aigua potable del
8,2% del consum total.

El Dia Internacional contra el
Canvi Climàtic se celebra el 24
d’octubre per cridar l’atenció sobre
aquest gran repte vinculat a la sos-
tenibilitat del planeta. Al mes de no-
vembre se celebrarà a Egipte la
Conferència anual de Nacions Uni-
des sobre el Canvi Climàtic (COP27),
amb el compromís d’accelerar l’ac-
ció climàtica i d’assolir objectius am-
biciosos com els plantejats a l’Acord
de París signat fa més de sis anys.
Serà un nou toc d’atenció per pas-
sar ja de les promeses als resultats
i per executar accions concretes so-
bre el terreny.

DE LES PARAULES
ALS FETS
Les empreses tenen el repte d’es-
devenir motor de la transformació
social, ecològica i digital. Amb
aquest propòsit, Aigües de Bar-
celona ha reduït un 51% les seves
emissions durant el període 2015-
2020, superant amb escreix l’ob-
jectiu que s’havia marcat prèvia-
ment. La companyia ja treballa en
projectes per assolir la neutralitat
climàtica del 100% de les emis-
sions de gasos d’efecte hivernacle
(GEH) abans del 2050.

Això inclou la implementació
de plaques solars i pèrgoles de
captació fotovoltaica a les ins-
tal·lacions de la companyia, així
com la valorització dels fangs (un
residu ric en matèria orgànica) ge-
nerats a les estacions de depura-
ció d’aigua, per transformar-los en
ecocombustibles com el biogàs.

Tres d’aquestes instal·lacions uti-
litzen l’energia produïda en els
mateixos processos de la planta,
reduint així les emissions de car-
boni. En aquest sentit, el 2021 la
companyia ha generat més d’11,5
milions de kWh d’energia tèrmica
amb cogeneració de biogàs i més
de 21 milions de kWh d’energia
elèctrica, corresponent al con-
sum d’energia de 150 dies d’a-
questes tres estacions depura-
dores. Gairebé el 100% de l’ener-
gia que consumeix Aigües de
Barcelona té origen renovable.

En l’àmbit de la regeneració i
la reutilització d’aigua per do-
nar-li una segona vida, Aigües de
Barcelona ha regenerat el darrer
any 38 hm3 d’aigua amb la prin-
cipal finalitat d’usar-la per al man-
teniment ecològic i ambiental. A
més a més, la companyia està es-
tablint projectes de col·laboració
publicoprivada i accions d’impli-
cació per accelerar la implantació
de l’aigua regenerada, una solu-
ció necessària per a la resiliència
de les ciutats davant el context ir-
reversible d’emergència hídrica
resultant del canvi climàtic. En
aquest sentit, la companyia ha
aconseguit reduir la seva petjada
hídrica gairebé un 25% en els
darrers cinc anys.

ACCIÓ CLIMÀTICA 
EN EL SECTOR DE L’AIGUA
El Consell d’Administració d’Ai-
gües de Barcelona va aprovar el
novembre del 2021 la seva Políti-
ca d’Acció Climàtica per treballar
de manera focalitzada pel clima i
donar resposta a la situació actu-
al d’emergència climàtica. La com-
panyia assumeix el repte de lide-
rar activament l’acció climàtica, co-
operant amb els grups de relació

i amb el  territori on està present.
La Política té tres eixos d’ac-

tuació principals: la neutralitat
climàtica, l’adaptació al canvi cli-
màtic, i la capacitació i implicació
climàtica. En el procés de confec-
ció de la Política, s’hi han implicat
institucions rellevants, com l’Àrea
Metropolitana de Barcelona, la
Secretaria d’Acció Climàtica de la
Generalitat de Catalunya, l’Agèn-
cia Catalana de l’Aigua, el Catalan
Water Partnership, agents experts
en canvi climàtic, empreses com-
promeses i referents en sosteni-
bilitat, i entitats d’activisme am-
biental i social. 

L’esforç d’Aigües de Barcelona
en la seva estratègia i accions vers
l’emergència climàtica en els eixos
d’adaptació, mitigació i lideratge
climàtic li ha valgut el reconeixe-
ment de l’International Water As-
sociation (IWA) com a “Climate

Smart Utility” al mes de setembre.
Aquest és el primer reconeixe-
ment que rep una companyia de
gestió del cicle integral de l’aigua
a Catalunya. A més d’avalar i im-
pulsar l’acció climàtica de la com-
panyia, el distintiu permet crear
una xarxa de bones pràctiques
ambientals amb altres agents del
sector. D’aquesta manera, Aigües
de Barcelona esdevé un veritable
agent tractor de l’acció climàtica
en el sector de l’aigua.

LES ALIANCES,
CLAUS PER AVANÇAR
Aigües de Barcelona té en el seu
ADN la col·laboració publicopri-
vada i la cooperació i les sinergies
amb els grups de relació. Per
aquest motiu, la companyia va
llançar al maig un hub d’acció cli-
màtica. Es tracta d’un espai de co-
desenvolupament que permetrà

a totes les entitats participants ge-
nerar nous models ecològics, neu-
tres i d’impacte positiu. 

En aquest moment, ja es tre-
balla amb més de 45 entitats
proveïdores dels operadors del ci-
cle integral de l’aigua per assolir
la neutralitat climàtica de forma
col·lectiva. Cap companyia no
ho pot fer sola perquè sempre de-
pendrà de les emissions indirec-
tes que es generin fora de la
seva organització. El hub permet
compartir les bones pràctiques i
el coneixement per al càlcul i la
reducció de la petjada de carbo-
ni, i també actualitzar les ten-
dències reguladores, estratègi-
ques i de finançament en matè-
ria d’acció climàtica.

El canvi climàtic ens aboca a tots
a col·laborar. Cada gest compta.

CONTINGUT ELABORAT AMB LA COL·LABORACIÓ D’AIGÜES DE BARCELONA

L'aigua regenerada, com la que s'obté a la depuradora del Baix Llobregat, és clau per a la resiliència de les ciutats. Foto: Aigües de Barcelona

Pàgines especials

L’acció climàtica, el gran repte col·lectiu
» Aigües de Barcelona, primera empresa catalana reconeguda com a ‘Climate Smart Utility’ 

» La companyia lidera les accions amb aliances amb tots els actors i el territori

El pantà de la Baells (Berguedà) evidencia la manca de pluges dels darrers mesos. Foto: Aigües de Barcelona
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INTEGRACIÓ4Els Castellers de
la Vila de Gràcia van celebrar el
22 d’octubre la segona jornada
LGTBI per donar visibilitat al
col·lectiu dins del món casteller.
Les activitats es van fer la plaça
de la Revolució de 10 del matí a
14 del migdia recuperant així
unes activitats que amb la pan-
dèmia pel mig havien quedat
congelades des del 2019, però
que han tornat amb normalitat.

La jornada va començar amb
la lectura del manifest i a partir
de les 10:30 h es va fer el conta-
contes Colorete Colorado amb
Personaje Personaje. A les 12 del
migdia, Crida LGBTI, una orga-
nització per l’alliberament sexual
i de gènere, va fer una xerrada
sobre Pinkwashing i activisme
LGTBI. I com a tancament de les
jornades, des de les 13 h es va fer
el vermut musical amb PD Laon.

Així doncs, Montse Igualada,
vicepresidenta de la colla, expli-
ca que tenen una comissió

LGBTIQ+ des de fa temps per
donar suport a les persones de la
colla que són del col·lectiu i que
jornades com aquesta “ajuden a
trencar estereotips d’un món
molt antiquat en aquestes qües-
tions”. Afegeix que una colla
castellera és una representació
de la societat, “així que tothom

hi ha de tenir cabuda i sentir-se
respectat”. Consideren que és
molt important fer actes de su-
port perquè “els castells són un
món molt d’homes i volem evo-
lucionar com ho fa la societat”.

Des de la colla afirmen que
estan molt contents amb la re-
buda del veïnat de la jornada.

Lectura del manifest de les jornades LGTBI. Foto: Twitter (@cvg_cat)

Trencar estereotips: fer castells
des d’una mirada inclusiva

» Els Castellers de Gràcia celebren la segona jornada LGTBI
» L’objectiu és donar visibilitat al col·lectiu en un món on no en té

Gràcia reflexiona amb 
la Biennal de Pensament

CULTURA4La Biennal de Pen-
sament, el cicle de debats i re-
flexions sobre temàtiques com
la salut de la democràcia, la per-
vivència del colonialisme i l’au-
toritarisme o l’impacte de la tec-
nologia a les nostres vides, va
fer acte de presència el passat
15 d’octubre a diversos espais
de Gràcia.

El migdia del dia 15 va ser el
torn per a les activitats més ar-
tístiques amb concerts, teatre i
homenatges a veus corals.

A la tarda, des de les 17 h, van
començar les diverses confe-
rències i debats a la plaça del
Diamant, la de la Virreina i la de
les Dones del 36. En aquest dar-
rer espai, es va dur a terme la
conversa-conferència La família
contra el món, amb l’escriptor
Adrià Pujol Cruells, Marc Coll i
Denise Duncan, on es va deba-
tre sobre qüestions al voltant del
concepte de ‘la família’ des de
camps diversos com ara l’art,
l’activisme i l’antropologia.

EQUIPAMENTS4El Govern de la
Generalitat va aprovar el 18
d’octubre la construcció de sis
nous centres educatius, entre
els quals hi ha l’institut escola
Teixidores de Gràcia. La nova
construcció arrossega polèmica
al darrere des que es va anunciar
el solar on es pretén fer. 

I és que l’AFA de l’escola ja fa
mesos que es manifesta en con-
tra de la ubicació definitiva al so-
lar on hi ha l’Hospital Evangèlic.
La contaminació acústica i at-

mosfèrica que rodejaria l’edifici,
a més de les poques estones de sol
que tindria l’equipament en estar
entre dos edificis de 12 plantes ca-
dascun, són els principals motius
de la petició de buscar un altre
lloc. A més, l’escola seria de pocs
més de 2.000 metres quadrats, un
espai massa petit, segons les fa-
mílies, per la quantitat d’alumnes
que ha d’acollir. Jordi Pascual,
membre de l’AFA, afirma que si
es fa “seria l’escola-institut més
densa de Catalunya”.

Sobre l’aprovació del Govern,
Pascual explica que n’estaven al
corrent, però que l’administració
els ha dit que “estan buscant al-
ternatives, però han aprovat el
pressupost per una qüestió bu-
rocràtica”. Afirma que al no-
vembre estan convocats perquè
els donin una resposta definiti-
va sobre si es construirà a un so-
lar diferent del previst. En aquest
sentit, des de l’AFA afirmen que
volen creure’s el que els diuen,
però no se’n “refien del tot”.

La Biennal de Pensament a Gràcia. Foto: Twitter (@barcelona_cat)

Aprovada l’escola Teixidores

Protestes de l’AFA de l’escola Teixidores. Foto: Twitter (@xavisantiago)

Solidaritat | El Rebost Solidari torna a obrir
El Rebost Solidari de Gràcia ha tornat a obrir portes aquest octubre després
de no haver-ho fet durant el setembre per falta de recursos econòmics de les

institucions. Ara torna a l’activitat sense saber fins quan aguantarà.
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4Barcelona és una ciutat capaç
d’aglutinar i atraure talent. Les
empreses cerquen aquesta mà
d’obra i aquest talent i estan dis-
posades a ampliar les seves plan-
tilles i enriquir-les amb nous per-
fils. Per fer-ho, ara compten amb el
programa Crea Feina Plus Barce-
lona, impulsat per l’Ajuntament
de Barcelona a través de Barcelo-
na Activa, que ofereix ajudes a les
empreses i als autònoms que con-
tractin persones en situació de
vulnerabilitat, especialment si es
tracta de joves, dones o majors de
45 anys.

L’edició del 2022 del programa
compta amb un pressupost de 2
milions d’euros i en convocatòries
anteriors ha permès la creació de

1.000 llocs de feina a Barcelona i a
l’àrea metropolitana. El termini és
obert fins al 25 de novembre.

La convocatòria ofereix a em-
preses i a autònoms 5.000 euros per
cada nou contracte formalitzat, i
1.000 euros més si la persona con-
tractada pertany a un dels col·lecti-
us amb major taxa d’atur: dones, jo-
ves (menors de 30 anys) i majors de
45 anys. A més, hi ha un altre plus de
fins a 3.000 euros per contracte si el
treballador pertany a un col·lectiu en
situació de risc o vulnerable.

AJUDES DIRECTES
Les ajudes estan pensades per a
persones en situació d’atur de llar-
ga durada (més de 12 mesos dels
últims 18) i, especialment, joves, do-
nes, persones majors de 45 anys o
bé que pertanyin a algun col·lectiu
que estigui en risc d’exclusió. Les
noves contractacions han de tenir
una durada mínima de sis mesos o
bé ser indefinides, per tal que els
contractats puguin tenir un mí-
nim d’estabilitat. 

En funció de les circumstàncies,
hi ha previstes diverses dotacions.
5.000 euros per contractar homes
entre 30 i 44 anys que estiguin a l’a-
tur de llarga durada. 6.000 euros per

donar feina a dones, a homes me-
nors de 30 i a majors de 45 anys. En
el cas de les persones en risc d’ex-
clusió social, la quantitat de l’a-
portació oscil·la entre 2.000 i 6.000
euros si es tracta d’una contracta-
ció a temps parcial, i fins a 8.000 eu-
ros si és una jornada completa.

REQUISITS
Les empreses que vulguin demanar
les ajudes han de complir una sè-
rie de requisits. Comptar, com a mí-
nim, amb un centre de treball a l’à-
rea metropolitana de Barcelona,
han de portar més de sis mesos en
funcionament i no han d’estar afec-
tades per cap procés de regulació
d’ocupació. 

També han d’estar al corrent de
pagament de les seves obligacions
amb l’Ajuntament de Barcelona, l’A-
gència Tributària i la Seguretat So-
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#CreaFeinaPlus

Contingut elaborat amb la col·laboració de l’Ajuntament de Barcelona

Contractes contra
» Barcelona Activa ofereix ajudes de fins a 8.000 euros per contractar    

» Hi ha temps fins al 25 de novembre per accedir a aquestes ajudes dir     

El pressupost per a
ajudes directes és 

de 2 milions d’euros
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4Les ajudes del programa Crea Feina Plus Barcelona
tenen una incidència directa i immediata, tant en les
persones que busquen feina com en les empreses
que cerquen mà d’obra. Barcelona Activa fa de
pont i contribueix, d’una banda, a la viabilitat i al pro-
jecte de les organitzacions i, de l’altra, a alleugerir les
despeses a l’hora de fer noves contractacions. Tot ple-
gat serveix per fomentar l’ocupació de qualitat.   

Després de diverses edicions del programa,
nombrosos testimonis han fet evident que el mètode
funciona i que serveix per facilitar l’accés a la feina
a persones amb dificultats. I, alhora, que ofereix un
servei molt àgil als empresaris o autònoms que ne-
cessiten personal immediatament.  

PROCÉS ÀGIL I FÀCIL
La Vanesa Díaz té un parell de forns de pa de la ca-
dena Granier, un a Sants i l’altre a l’Hospitalet, i ha
aprofitat el programa per contractar una persona. Es
tracta d’una dona en situació d'atur de llarga dura-
da, que no treballava des del 2020. Al forn sempre
hi falta gent i és per això que la Vanesa ja té algú més
en llista d’espera. “Cal tenir una mica de sort amb els
treballadors, però normalment els mantenim”, detalla.
Anava buscant per internet subvencions i va trobar
les del programa Crea Feina Plus. “Sol·licitar l’ajuda
és fàcil i la concessió és molt ràpida”, afirma.   

Un cas diferent és el de la Livia Paretti, gerent d’In-
media Solutions, empresa que ofereix serveis de màr-
queting, comunicació i publicitat per a tercers. Ella
és una usuària habitual de les ajudes: “Estava buscant
dos perfils, i el que faig quan busco personal és con-
tactar amb Barcelona Activa per veure de quina ma-
nera em poden acompanyar”. I li ha sortit bé: ”He tro-
bat un perfil molt bo que coincidia amb un progra-
ma obert de finançament i hem fet el matching”. 

El cas de la Livia és un bon exemple del servei que
proporciona Barcelona Activa, més enllà de pro-
grames concrets de foment de l’ocupació o de for-
mació. “Per a una microempresa com la nostra, te-

nir un assessorament que ens indica com s’han de
fer les coses i que, a més, ens permet una petita in-
jecció econòmica sempre és or”, il·lustra. Encara més
si és un servei àgil i respon prou ràpidament les ne-
cessitats de la companyia.  

INSERCIÓ LABORAL EFECTIVA 
Un altre testimoni és el de la Vicky Martínez, que té
una empresa de restauració, Tapas Tapazia, espe-
cialitzada en truites de patates, i compta amb un lo-
cal a Gràcia i, ben aviat, un altre a Consell de Cent.
Ella ha sol·licitat ajuda per a dues contractacions in-
definides d’ajudants de cuina a jornada parcial del
50%, totes dues pertanyents a col·lectius de risc i que
pateixen algun tipus de discapacitat. “Nosaltres
portem treballant des del 2019 i teníem molt clar des
del principi que volíem fer una restauració amb in-

serció social i laboral”, explica. Per això treballen amb
fundacions que cerquen i filtren el personal i s’en-
carreguen de tot el procés.  

Per últim, l’Adriana Gutiérrez té un obrador de pas-
tisseria al Baix Guinardó, Sugar Corner. Abans de la
pandèmia treballava per a restaurants, però ara tam-
bé ofereix delivery i venda al detall als veïns. El pro-
grama de Barcelona Activa li ha permès contractar
la persona perfecta per al seu negoci: “És una noia
que ha estudiat hostaleria, amb moltes habilitats i
moltes ganes de treballar. Estava a l’atur, o sigui que
podíem rescatar-la. Només necessitàvem alguna aju-
da a la contractació per llançar-nos-hi de cap”.<

“He trobat un perfil molt bo 
i hem fet ‘matching’”

“Només necessitàvem alguna
ajuda a la contractació 

per llançar-nos-hi de cap”

Fo
to

 c
ed

id
a

Contingut elaborat amb la col·laboració de l’Ajuntament de Barcelona

#CreaFeinaPlus

a l’atur
          r persones en situació d’atur

             rectes a empreses i autònoms

cial. I han de formalitzar un con-
tracte laboral com a mínim de sis
mesos a jornada completa, o tam-
bé a jornada parcial en casos de
contractació de persones en risc

d’exclusió. La normativa del pro-
grama admet els contractes signats
des de l’1 de gener de 2022 i que
continuïn en vigor en el moment
de presentar la sol·licitud.

El màxim de contractacions
acceptades per organització és de
10 i el nombre total de persones

treballadores amb subvenció no
pot superar la plantilla que l’em-
presa tenia prèviament. 

ELS TRÀMITS
Per sol·licitar la subvenció cal om-
plir les dades del formulari que tro-
bareu a la pàgina web de Barcelo-
na Activa i adjuntar la documen-
tació necessària. A continuació,
l’aplicatiu generarà una instància
de sol·licitud que s’haurà d’anne-
xar i registrar en línia a l’Oficina Vir-
tual de Tràmits de l’Ajuntament de
Barcelona. Un procés àgil i senzill.
La data límit per presentar les
sol·licituds és el 25 de novembre. 

En la passada convocatòria es
van atorgar un total de 642 ajuts
destinats a 443 empreses, i en la
d’enguany està previst que unes
200 empreses s’acullin al programa
de foment de l’ocupació.<

El programa ha
permès la creació de
1.000 llocs de feina
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El futur ja és aquí. El futur
que altres indrets del
planeta fa temps van co-
mençar a viure en forma

d’inundacions, incendis, tempe-
ratures extremes, sequeres o epi-
sodis de fam ja és a casa nostra. I
si fins fa poc no érem capaços d’in-
tuir-lo o fins i tot hi havia qui s’en-
testava a negar-lo, sembla que
ara s’ha fet evident. El darrer ha es-
tat l’estiu d’allò que l’ambientòleg
i doctor en Ciències del Mar Marc
Cerdà anomena “despertar de la
consciència climàtica”. 

Europa no és immune a la cri-
si provocada per l’escalfament
global i la població ho ha pogut
comprovar en la seva pròpia pell
després d’uns mesos de calor ex-
trema. Malgrat això, encara ens
costa imaginar com la nova etapa
climàtica ens afectarà en l’àmbit lo-
cal. Com es viurà en el dia a dia de
l’àrea metropolitana de Barcelona?
S’inundaran ciutats? L’aire serà ir-
respirable? Passarà com en altres
indrets del món en els quals la si-
tuació és del tot insostenible i su-
posa morts i inestabilitat social?

INUNDACIONS
Al Pacífic, el mar ja ha engolit qui-
lòmetres i quilòmetres de terra en
països com Indonèsia o les Illes Sa-
lomó. La lenta desaparició del gel
dels casquets polars i de Groen-
làndia fa que el nivell del mar aug-
menti i posi en perill les costes de
tot el món. La pregunta és òbvia:
com es traduirà això a l’àrea me-
tropolitana? Les investigacions
del Grup Intergovernamental so-
bre el Canvi Climàtic (IPCC) apun-
ten que el més probable, d’ara fins
a finals de segle, és que el nivell del
mar Mediterrani creixi entre 70 i
80 centímetres.

José Antonio Jiménez Quin-
tana és catedràtic a la Universitat
Politècnica de Barcelona (UPC) i
ha estudiat l’efecte que l’augment
del nivell del mar tindrà sobre tota
la costa catalana. “Ara mateix, les
platges ja estan retrocedint un
metre per any”, explica el docent.

Es podria pensar que els efec-
tes de l’escalfament global faran
desaparèixer pobles o barris sen-
cers de la costa, però no és així. “En
el cas metropolità, i a diferència del
Delta de l’Ebre, la pujada del ni-
vell del mar, en realitat, només farà
retrocedir les platges”, diu Jimé-
nez. Això que d’entrada podria
semblar un alleugeriment, però, en
realitat és preocupant. “El mar ac-
tua de barrera de protecció de l’en-
tramat urbà i, per tant, en cas de
tempestes en llocs on hi ha poca
platja, com el Masnou o la Barce-
loneta, els danys poden ser molt
grans”, afirma Jiménez per afegir
que “qualsevol tempesta menor
que el Glòria ens semblarà que és
similar perquè les destrosses seran
de la mateixa magnitud”.

Tal com explica Cerdà en línies
similars, en les pròximes dècades
“el fenomen de les precipitacions
puntuals molt intenses anirà aug-
mentant i la pujada del nivell del
mar farà créixer el risc de des-
trosses en edificis o transports
per llevantades i pluges”.

Malgrat això, no tota la res-
ponsabilitat és de l’augment del
nivell del mar. “Soc molt reticent
a parlar de canvi climàtic, perquè
em sembla una forma de res-
ponsabilitzar el clima de coses
que tenen a veure amb l’acció
humana”, considera Jiménez.
De fet, segons el seu parer, el que
passa a la costa metropolitana té
més relació amb totes les inter-
vencions urbanístiques que s’han
fet durant dècades al litoral que
no pas amb el nivell del mar.

“Per una banda, els rius s’han
modificat i ja no porten sedi-
ments per regenerar les platges
i, per l’altra, a l’àrea metropoli-
tana hem construït a primera lí-
nia de mar i hem eliminat les
platges que ens protegien”, ex-
plica el catedràtic de la UPC. Així,
l’augment del nivell del mar no-
més aprofundeix en una situació
que pot fer que, si no hi ha ac-
cions concretes per evitar-ho, la
vida humana a davant de la cos-
ta sigui molt difícil.

Però encara podria ser pitjor,
ja que la predicció de l’IPCC ens
parla de l’escenari més probable,
no del més extrem. En el cas que
el mar creixi dos metres com di-
uen els models matemàtics més
catastròfics, es podria inundar el
Delta del Llobregat i l’aeroport es-
taria en risc. “No podem saber
com serà, perquè parlem d’una
previsió”, diu Jiménez. De fet, les
recents fugues dels gasoductes
Nord Stream al mar Bàltic han su-
posat l’emissió de milers de tones

de metà a l’atmosfera, que han ac-
celerat l’escalfament global.

ALTES TEMPERATURES 
El passat mes de juliol, 180 per-
sones van morir a Catalunya a
conseqüència de l’onada de calor.
A tot l’Estat van ser quasi 2.200.
Tots els registres apunten que, tant
a Barcelona com a la seva rodalia,
el nombre d’onades de calor, és a
dir quan les temperatures superen
durant tres dies consecutius els 33
graus, augmentaran. En aquest

L’augment del nivell del mar farà que les tempestes produeixin més destrosses a les costes metropolitanes. Foto: Jordi Pujolar/ACN

El canvi climàtic és una realitat ineludible. Parlem amb experts de diferents
camps i ens preguntem com es viurà a la metròpoli aquesta situació que afecta
tot el món. Tindrem més inundacions per la pujada del nivell del mar? Quants

graus augmentarà la temperatura? Hi haurà més morts per contaminació? 

Una crisi climàtica 
a lametropolitana
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n L’Albert fa poc temps que ha pres
la determinació de marxar de Barce-
lona amb la seva parella. Feia temps
que la idea li rondava pel cap i, final-
ment, ha trobat una casa a la Garrot-
xa. Són molts els motius que l’han fet
decidir a deixar la ciutat on ha viscut
tota la seva vida, i entre aquests hi ha
la situació d’emergència climàtica de
la capital catalana. “Aposto per un
lloc on, si el món se'n va cap al col·lap-
se, pugui tenir algunes eines de su-
pervivència”, explica aquest jove ar-
quitecte i també escultor. “No vull ha-
ver de dependre de si hi ha menjar al

supermercat o de passar fred en fun-
ció de quan em tallaran el gas”, afe-
geix. Afirma que no és un hippie i que
no es vol “desenganxar del món”,
però assenyala que vol tenir “sobira-
nia”. Tenir llenya o tenir un hort. “En
una ciutat és impossible, per molts
horts urbans que hi hagi”, sentencia.

Com ell, cada vegada hi ha més
gent que marxa de la ciutat per estar
en contacte amb la natura. De fet,
des de la pandèmia, Barcelona ha
perdut habitants. Malgrat això, enca-
ra és una minoria la que pot perme-
tre’s el canvi per esquivar els incon-
venients de viure en una ciutat. De
fet, la crisi climàtica, com en tants al-
tres temes, té un fort biaix de classe i

de gènere. Així ho apunta Blanca Val-
divia, del col·lectiu d’investigació ur-
banística Punt 6, quan assenyala que
“la crisi climàtica té un impacte més
fort sobre la gent gran, la infància i
les dones, perquè són qui més temps
passa a l’espai públic” i, per tant, qui
més patirà les altes temperatures o
l’efecte de la contaminació.

D’altra banda, tal com afirma l’am-
bientòleg Marc Cerdà, les classes po-
pulars patiran més el canvi climàtic.
“Serà, sobretot, en les onades de ca-
lor, ja que els barris amb rendes més
baixes tenen menys capacitat d’adap-

tar els edificis”, diu. Segons l’AMB,
mentre que a Sant Adrià o a Badia els
immobles en un estat deficient són
més del 17%, a Tiana, Sant Cugat o
Sant Just ronden el 5%. Així, per com-
batre el fred o la calor extrema, les fa-
mílies de rendes baixes hauran d’uti-
litzar sistemes que gasten molta en-
ergia. “En un context en què augmen-
ta el preu dels subministraments, les
classes populars encara es veuran
més empobrides”, considera Cerdà.

Fet i fet, podria acabar-se creant
una classe benestant fora de les ciutats
i una de vulnerable que hi visqui. Com
si fos una pel·lícula distòpica on els rics
s’aïllen en ciutats residencials i els po-
bres viuen en presons de formigó.   

Anirà per classes

sentit, la pitjor part se l’endurà la
capital, ja que és la ciutat que pa-
teix més l’anomenat efecte illa de
calor. Ens referim a l’acumulació
de calor per la gran quantitat de
formigó que hi ha. Així, ara es pro-
dueix una onada de calor cada
quatre anys a Barcelona, però el
2100, en el pitjor dels escenaris
podrien ser entre quatre i cinc
anuals i en el millor, dues.

Des de l’Agència de Salut Pú-
blica de Barcelona (ASPB) apunten
que aquesta situació no es produ-
irà a tots els indrets de la ciutat de
la mateixa manera. Si actualment
als districtes de Sant Martí o de Ciu-
tat Vella les temperatures màximes
en tot un any se situen lleugera-
ment per sobre dels 38 graus, el
2100 podrien arribar a superar els
43 (escenari benevolent) o els 47,5
graus (escenari crític). Això no vol
dir que tots els barris es vegin
afectats de la mateixa manera pel
que fa a les morts per temperatu-
res elevades. En el cas més extrem,
la Dreta de l’Eixample, per cada
grau que augmenta la temperatu-
ra a l’estiu, el risc de mortalitat creix
un 11%, cosa que suposa al voltant
de 21 morts l’any a causa de tem-
peratures elevades. A la Vila de Grà-
cia seran 19 persones, a Vallvidre-
ra cap i a la Barceloneta, tot i ser de
les zones amb un augment de les

temperatures més gran, per l’efec-
te del mar les morts no seran tan-
tes. Segons l’ASPB, les defuncions
per onades de calor tenen a veure
amb diversos factors, com “el per-
centatge d’habitatges antics i que,
per tant, no aïllen bé de la calor, el
percentatge de treballadors ma-
nuals, és a dir la població amb me-
nys renda, i el nombre d’espais
verds que hi ha en un indret”.

Les males notícies no acaben
aquí pel que fa a l’augment de les
temperatures. “Les onades de ca-
lor, cada vegada més freqüents i
llargues, faran créixer les neces-
sitats futures d’aigua a l’espai pú-
blic”, afirmen des de l’Àrea Me-
tropolitana de Barcelona (AMB).
De fet, les pluges a la capital ca-
talana podrien minvar entre un 14
i un 26% el 2100. “Consumim
molta aigua del Ter Llobregat i po-
ques ciutats metropolitanes tenen
un pla per canviar aquesta dinà-
mica”, afirma Cerdà. “En un con-
text en què augmenta la sequera,
hauríem de ser molt més proac-
tius en la recaptació, reutilització
i depuració d’aigües”, afegeix.

Encara més contundent es
mostra Pep Puig, exdiputat de
Junts per Catalunya i cofundador
d’Ecotècnia i d’Ecoserveis. “Estem
abocats a una crisi de subminis-
traments tant d’aigua com d’ali-

“A finals de segle, 
la manca de platges 
farà que un temporal 
amb menor intensitat 
afecti les ciutats 
amb el mateix grau 
de destrosses 
que el Glòria”

ments”, afirma. L’àrea metropo-
litana és molt dependent dels ter-
ritoris no urbans de Catalunya, i
en un context d’emergència ge-
neralitzada es podria quedar aïlla-
da de la resta del territori.

Per acabar, les altes tempe-
ratures també podrien derivar cap
a un augment del risc d’incendis.
Des de fa anys els experts alerten
d’un nou fenomen que té els
Bombers catalans atemorits. Són
els anomenats megaincendis, que
es produeixen quan hi ha tem-
peratures de més de 30 graus,
vents superiors als 30 quilòmetres
per hora i humitat per sota del
30%. Tal com ha explicat en re-
iterades ocasions el cap de l’Àrea
del Grup de Recolzament d'Ac-
tuacions Forestals  (GRAF) dels
Bombers de la Generalitat, Marc
Castellnou, aquests focs podrien
fer que Collserola sencera cremés
en menys de vuit hores. Actual-
ment, l’AMB treballa en un pla
per minimitzar el risc d’incendis
al pulmó verd de la metròpoli.

CONTAMINACIÓ
L’última de les derivades metro-
politanes pel que fa al canvi cli-
màtic és el nombre de morts re-
lacionades amb la contaminació. 

Els estudis de l’ASPB calculen
que entre el 2018 i el 2019 es van

produir al voltant de 1.000 morts
a Barcelona relacionades amb la
contaminació. Aquesta xifra re-
presenta el 7% de les morts anu-
als a la ciutat. Des de l’Institut de
Salut Global de Barcelona (IS-
Global) afirmen que, en el marc
metropolità, la contaminació pro-
voca més de 3.700 morts anuals
que podrien arribar a les 4.000 si
no es compleixen les recomana-
cions de l’OMS pel que fa a la con-
taminació produïda, sobretot,
pels vehicles privats.

Amb tot, val a dir que des de
les administracions s’estan duent
a terme plans per evitar totes les
situacions de les quals hem parlat.
L’Ajuntament de Barcelona, per
exemple, treballa en el Pla Clima,
que contempla la creació d’espais
verds, la reducció del trànsit pri-
vat, la millora de l’eficiència dels
edificis o la generació d’energia als
terrats amb plaques solars. 

Tanmateix, són plans per
pal·liar els efectes del canvi climà-
tic. Com diu Jiménez, “ara ja es trac-
ta d’adaptar-se a una realitat més
que de combatre-la”. Perquè el fu-
tur ja és aquí. 

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre

El 2100, en el pitjor 
dels escenaris, 
les temperatures
màximes a l’estiu
podrien enfilar-se per
sobre dels 47,5 graus
en alguns barris 
de Barcelona

Els edificis en un estat més deficient els trobem 
als municipis més vulnerables de la metròpoli, 

i són els que pitjor poden combatre la crisi climàtica



consum sostenible i de proximitata prop
Suplement mensual

Digitalització
La pandèmia ha accelerat la digitalització
de l’economia i la competència creix cada
dia. Per aquesta raó, el Consorci de Comerç,
Artesania i Moda de Catalunya ha impul-
sat un nou programa formatiu per a petites
empreses i fins i tot per a micro negocis. La
finalitat és incrementar el nivell de digita-
lització d’aquest segment de l’economia ca-
talana. El programa és gratuït i s’imparteix
100% en línia, o sigui que no hi ha excusa
per no posar-se al dia. 
El curs consta de sis mòduls que abor-

den els diferents reptes per als comerciants:
eCommerce, màrqueting estratègic o ges-
tió de la digitalització, per exemple. 

Tres d’aquests mòduls ja s’han realitzat
i es poden consultar a la pàgina web del
Consorci. De fet, aquesta és la gràcia del
programa. No està pensat com un curs tan-
cat i sincronitzat, sinó que les empreses par-
ticipants poden triar els mòduls als quals
volen assistir sense necessitat d’haver parti-
cipat en els anteriors o de participar en els
posteriors. Fins i tot, un cop passat el curs,
es pot accedir als materials per poder-los
estudiar amb calma. Aquesta flexibilitat
permet decidir als comerços i negocis quins
continguts són els més rellevants per a la
seva realitat i participar-hi més o menys ac-
tivament. El programa estarà actiu fins al
19 de desembre i les pròximes cites estan
dedicades al màrqueting estratègic, als es-
pais de proximitat i a la gestió. 

Un programa formatiu gratuït i en línia 
ajuda els comerços a modernitzar-se
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Música
L'Ajuntament de Barcelona ha posat en
marxa el Sons de Ciutat, una mena de
festival que portarà música en directe als
Mercats de Barcelona. Fins al 31 de març,
94 formacions musicals oferiran 200 con-
certs en viu, totalment gratuïts, a places,
comerços i mercats dels districtes de Bar-
celona. Tot plegat amb l'objectiu de pro-
moure el comerç local. 

El cicle es dividirà en tres períodes,
tardor, Nadal i primavera. Durant el pe-
ríode nadalenc, els concerts es faran de di-
jous a diumenge en horaris de matí i
tarda. A la primavera i a la tardor els es-
deveniments seran els dissabtes a les 12 h.   
Precisament, la programació de tardor

del Sons de Ciutat va començar a primers
d'octubre i seguirà fins al 19 de novem-
bre amb un concert cada dissabte, sempre
entorn dels mercats. Les propostes musi-

cals són molt variades i comprenen des
del jazz, l’indie, el pop, rock o la música
clàssica fins a la música urbana, electrò-
nica o les músiques del món.  Hi haurà
actuacions per a tots els gustos musicals i
per a totes les edats. 

ARTISTES DE PROXIMITAT
El gran objectiu de Sons de Ciutat és por-
tar gent als mercats, però també recuperar
aquests espais com a punts de trobada i

centres neuràlgics de les activitats i els es-
deveniments que tenen lloc en cadascun
dels barris. L'altra finalitat és promoure
artistes que també siguin de proximitat,
com el comerç. Per això, els organitzadors

han cercat la complicitat de festivals, as-
sociacions professionals, centres formatius
superiors o altres agents musicals de la
ciutat. Primavera Labels de Primavera
Sound, Sónar Quesoni, L’Afluent, Taller
de Músics, Conservatori Superior del
Liceu, Associació de Músics de Jazz i
Música Moderna, Escola Superior Jam
Sesssion i l'Associació Coincidències par-
ticipen activament en la iniciativa i han
aportat artistes i grups musicals.
Aquesta serà la segona edició del Sons

de Ciutat, perquè el cicle ja es va estrenar
l’any passat, tot i que en un fomat reduït i
acotat a les dates nadalenques. Després
del bon funcionamet i la bona rebuda de
la iniciativa els organitzadors han decidit
ampliar l’experiència quant a la durada, el
nombre de concerts i la quantitat de grups
participants en el programa.  

Un cicle de concerts per
promoure el comerç local

Els mercats municipals
acolliran concerts 

de música en directe
a càrrec d’artistes locals
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consum sostenible i de proximitat a  pr        p
Suplement mensual

Gastronomia
Els volcans estan de moda, tot i que sigui
per culpa de l’erupció del volcà de La
Palma, a les Illes Canàries. Ara tot just fa
un any, d’això. Per commemorar els fets i
alhora ajudar els afectats, el pastisser
Christian Escribà ha llançat a la venda un
producte molt volcànic: lava comestible
amb gust de plàtan. És un producte soli-
dari creat a partir de carbó de sucre que ja
es pot adquirir als mercats de la Boqueria,
de la Marina i de Sants. 
Els beneficis que s’obtinguin de la lava

comestible es donaran íntegrament als afec-
tats per l’erupció del volcà Cumbre Vieja,
que va començar el 19 de setembre de l’any

passat al paratge de la Cabeza de Vaca, pro-
per a la localitat d’El Paraíso. Després d’unes
quantes setmanes de tensió per l’avenç de la
lava i l’amenaça que l’erupció s’allargués du-
rant mesos, finalment el 13 de desembre es
va apagar, vuitanta-cinc dies després. 

EL SUCRE SEMPRE AJUDA
La història s’ha convertit en una bona anèc-
dota per explicar: la d’haver vist en acció una
de les erupcions més llargues vistes mai a les
Canàries. Però per als residents la cosa no ha
sigut pas èpica, sinó dramàtica. Han perdut
cases, negocis, granges i encara s’han de ba-
rallar per rebre les ajudes promeses. Per això
Escribà ha pensat que seria una bona idea
fer una llaminadura que ajudi directament
els afectats i que ens faci la vida més dolça. 

Lava comestible solidària 
per ajudar els afectats de La Palma

Cursos d’alimentació 
als Mercats de Barcelona 

EN PRIMERA
PERSONA

Educació
L’escola és l’espai més adequat per a l’educa-
ció dels infants, però no és pas l’únic. Els
mercats també són un bon lloc on aprendre
sobre alimentació. Amb aquest objectiu, ara
que el curs escolar ja ha començat, l’Institut
Municipal de Mercats de Barcelona obre les
inscripcions a un conjunt d’iniciatives edu-
catives que han de complementar el treball
que ja es fa als centres d’ensenyament.    
D’una banda, Mengem sa, mengem de

mercat, una activitat educativa en què, mit-
jançant les visites als mercats de la ciutat, es
transmet a l’alumnat el valor de comprar sa,
fresc i de qualitat. I, alhora, els estudiants,
tant d’Infantil com de Primària i d’ESO,
descobreixen una forma de comerç propera
i sostenible, la pròpia de la cultura mediter-

rània a la qual pertanyen. L’activitat facilita
als infants una experiència directa i els
anima a compartir-la amb els altres mitjan-
çant fotografies o vídeos que poden expo-
sar-se tant al seu centre d’ensenyament com
a la pàgina web www.menjodemercat.cat.
Per participar en el programa cal accedir

a la mateixa pàgina web, a l’apartat d’ins-
cripcions. Podreu triar un mercat i una data
per a la visita. Un cop omplert el formulari,
rebreu una confirmació.   

CONSUM RESPONSABLE
L’Institut Municipal també promou mo-
dalitats d’aprenentatge i servei pensades per
a estudiants que ja tenen inquietuds sobre
el seu futur: l’alumnat de 2n cicle d’ESO i
primer de Batxillerat. El Mercat per la Porta
Gran gira al voltant de l’acompanyament

de les persones grans als mercats. I la ini-
ciativa Menja’t el món planteja els mercats
com un espai d’inclusió social on les per-
sones nouvingudes tenen un paper clau.
Consisteix en l’acompanyament d’aquestes
persones al mercat i la difusió de l’alimen-
tació saludable, el reaprofitament alimen-
tari i la cuina de tot el món. 
Finalment, el programa Un mercat sos-

tenible vol acostar els infants de Primària
als mercats perquè reflexionin sobre con-
ceptes com la sostenibilitat o el consum
responsable. Per motivar-los, se’ls proposa
dissenyar i crear un producte final que
presentaran a uns clients hipotètics, un
grup d’alumnes d’Infantil. D’aquesta ma-
nera, uns i altres comparteixen els apre-
nentatges. Les inscripcions es poden fer a
la mateixa pàgina web. 

Joan Capdevila està al capda-
vant de les botigues Dlirio, una
a Travessera de Gràcia, 133 i
l’altra a Verdi, 11. Allà hi venen
joies i bijuteria amb una parti-
cularitat per sobre de totes: són
productes fets a Barcelona. No
és estrany, doncs, que reivindiqui
el comerç de proximitat.   

Com es presenta la tardor? 
Tot el que està passant no ajuda,
però les perspectives no són do-
lentes. Estem per damunt de
l’any passat, però ja se sap que
cada cop que els comerciants
obrim la boca passa alguna cosa. 

Aquí teniu molts clients locals. 
Sí, la zona de Gràcia és bona,
perquè no hi ha massificació tu-
rística. Això ens ha permès con-
tinuar amb normalitat, cosa que
no ha passat en altres barris.   

Què podríem millorar? 
Estaria bé que hi hagués una
mica més d’ordre. Alguns res-
tauradors posen cartells o tau-
les fora de lloc. Això treu
qualitat. També estic molt en
desacord que els centres co-
mercials puguin obrir els di-
umenges. Està bé que la ciutat
tingui un dia de descans.   

Cal tenir una mica més de
cura amb el petit comerç, oi?
La veritat és que trobo a faltar
més publicitat al respecte. Es
va fer durant la pandèmia i la
gent va respondre bé. Ens
deien: “Vinc a comprar aquí
perquè és un comerç de proxi-
mitat”. Estaria molt bé donar
més suport al comerç. 

“Està bé que 
la ciutat tingui 

un dia de descans”
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Joan Capdevila
Botigues Dlirio

(Comerciants Verdi Baix)
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Les terrasses de dues places
ja tanquen una hora abans

RESTAURACIÓ4Des del 6 d’oc-
tubre a la nit que les terrasses de
la plaça Vila de Gràcia i la plaça
del Diamant estan obligades a
tancar una hora abans. Així ho
va anunciar l’Ajuntament en un
decret que força la reducció
d’horari després de comprovar
un excés de soroll, tal com de-
nunciaven els veïns.

Així doncs, el servei de ter-
rassa és fins a les 23 h de di-
umenge a dijous i fins a les 12 de
la nit els divendres, dissabtes i vi-
gílies de festiu. Com a compen-
sació poden ampliar dues taules

a partir de les 20 h. Amb motiu
del canvi, la FAVB ja s’hi va
mostrar a favor i va demanar que
la mesura s’ampliés a més bar-
ris amb problemes similars.

D’altra banda, Melisa Privi-
tera, de l’Associació de Bars i
Restaurants de la Vila de Gràcia,
explica que, personalment, la
mesura els ha perjudicat molt
perquè han de reorganitzar tots
els horaris dels treballadors i no
els pot pagar com ho feia abans.
Insisteix afirmant que “és una
mesura electoralista que s’ha
pres sense fer cap anàlisi”.

INFLACIÓ4La Fundació Bar-
celona Comerç ha alertat re-
centment que l’elevada inflació
i l’augment dels costos de l’e-
nergia, que “en molts casos ar-
riba al 250% en l’electricitat i en
una mitjana del 130% en el gas”,
pot provocar el tancament de
força comerços.  L’entitat avisa
que són xifres que molts negocis
no poden assumir si, a banda, cal
afegir el 21% de l’IVA a la factu-
ra del consum elèctric. 

Des de Barcelona Comerç
recorden que la supervivència
dels petits negocis, les mi-
croempreses i les petites i mit-
janes empreses ja es va fer in-
viable en alguns casos per la
pandèmia, que va afectar de
manera greu el sector.

L’entitat també lamenta que
s’hagin aplicat mesures per altres
agents de la societat i que no
s’hagin aplicat per al comerç,
“que és un pal de paller econò-
mic amb més del 13% del PIB de
la ciutat”. És per aquest motiu
que apel·len a les diverses ad-
ministracions públiques a pren-

dre mesures que disminueixin
l’impacte del preu de l’energia si
es vol evitar que molts establi-
ments hagin de tancar durant els
pròxims mesos  per la situació lí-
mit que estan vivint.

Les peticions que fa Barce-
lona Comerç per combatre la si-
tuació actual són les següents:
rebaixa de l’IVA a la factura de
l’electricitat del 21% al 4%; la bo-

nificació del 50% de les quotes
de la Seguretat Social fins a la
primavera; la bonificació del
100% de les quotes del treball
autònom fins a la primavera i l’a-
torgament d’ajudes directes a to-
tes les empreses que ho demanin
per mitjà de la compensació del
100% del diferencial del cost en
les factures de la llum amb re-
lació a les de l’any anterior.

Una floristeria de la ciutat. Foto: Twitter (@bcn_ajuntament)

Alerten que molts comerços
perillen pels preus de l’energia

Terrassa a la plaça de la Vila de Gràcia. Foto: ACN/Natàlia Segura

Activitats | La diada del comerç suspesa ja té data
El consell de comerç va aprovar la nova data de la diada del sector que

s’havia de fer el 8 d’octubre pel 12 de novembre. La suspensió va generar
malestar a alguns eixos perquè creuen que va ser un fet consumat. 
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al tram de carrer més petit de Barcelona
La concentració més gran de comerç

Unió de Botiguers Travessera de Gràcia - Casc Antic // Butlletí nº 76

Halloween aGràcia

Truc o tracte
El dia 31 torna el Halloween al comerç de Gràcia. Ja fa cinc
anys que els comerços de la Vila convoquen els nens i
nenes aquest dia tan especial perquè puguin celebrar una
versió nostrada del Halloween. Com ja és habitual, els co-
merciants comptaran amb la col·laboració del restaurant
Amélie, de la plaça de la Vila. 

Els participants hauran d’acudir al restaurant amb la
seva família i inscriure’s. Llavors podran anar pel barri cer-
cant els comerços amb un distintiu característic de Hallo-
ween i demanar truc o tracte als comerciants, que els
donaran llaminadures a canvi d’evitar un ensurt. Òbvia-
ment, perquè sigui realment terrorífic, els infants hauran
de fer tot el recorregut disfressats, tal com mana la tradició. 

Paral·lelament, el 12 de novembre tindrà lloc la cele-
bració de les Botigues al Carrer a la Vila de Gràcia. L’esdeve-
niment estava previst per al 8 d’octubre, però es va haver de
cancel·lar per culpa de la pluja. Des de les 10 fins a les 21 h
els comerços mostraran la gran oferta de productes i ser-
veis que ofereixen a Gràcia. 

Durant la gran festa del comerç els veïns podran des-
carregar-se gratis al mòbil l’aplicació Loyapp per accedir a
descomptes i, a més, entrar en el sorteig de 4 Smartbox. Els
que ho facin també rebran la targeta Gràcia Comerç, que
dona accés a ofertes i sortejos durant tot l’any.  
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Esports

"Va ser ella mateixa qui es va aju-
dar més durant la seva greu lesió.
Té una força de voluntat infini-
ta", m'avança Mar Pacheco, pivot
del Club Joventut Badalona, el
dia abans d'entrevistar Judit Or-
tiz (Barcelona, 2000), base del
Bàsquet Femení Sant Adrià.

A Ortiz se li il·luminen en-
cara més els ulls quan li llegei-
xo la reflexió de la seva amiga.
Viu somrient i contagia opti-
misme i humilitat. "Ostres! Mar,
t'estimo! Dono gràcies per ha-
ver-me lesionat en aquell equip.
No sé si les companyes són
conscients de l'energia que em
van regalar amb els seus con-
sells, i a vegades només pre-
guntant-me i escoltant-me. I, per
descomptat, la meva família va
ser i és un suport constant".

Viatgem al curs 2020-2021.
Feia només unes setmanes que
l'entrevistada havia aterrat al
Basket Almeda. Impacta com
explica, amb un somriure, que
no canviaria com va defensar
Claudia Soriano en un contra-
atac: "Repetiria el moviment
que vaig fer en aquell entrena-
ment de setembre. Era el destí".

El diagnòstic va ser terrible:
trencament del lligament encre-
uat i petita fractura del menisc al
genoll esquerre. "Sabia que no
podria ajudar tant l'equip com
volia i em vaig marcar una data,
que em repetia sovint... 27 de
març de 2021, 27 de març de
2021...", confessa. Era el dia que
es jugava l'últim partit de la fase

regular del grup C de la Lliga Fe-
menina 2, just al Pavelló d'Es-
ports Josep Mora, de la UE Ma-
taró. L'equip del qual provenia.

Li van dir que es recuperaria
en uns 9 mesos i que necessita-
ria un any per estar al 100%. Or-
tiz, però, havia trobat el cas
d'un jugador de futbol que havia
tornat en 5 mesos. "La seva his-
tòria em va inspirar i també te-
nia en compte que la recupera-
ció en les dones és més compli-
cada", enraona. La barcelonina
es va deixar l'ànima per complir
el seu propòsit i ho va aconse-
guir. "Aquells 28 segons a la pis-
ta em van donar la vida!", s'e-
mociona. Havia tornat al cap de
6 mesos i 24 dies.

“VOLS CÓRRER I NO POTS” 
La lesió li ha ensenyat a escoltar-
se millor a ella mateixa i al seu
cos. "Passes moments molt com-
plicats. Vols córrer i no pots. Et
diuen que al cap de tres o quatre
mesos tindràs una baixada aní-
mica molt important, i és així...",
comenta. El curs passat Ortiz sí
que va poder jugar amb el Bas-
ket Almeda. Era la seva primera
temporada real a Lliga Femeni-
na 2. "Estic contenta pel que
vaig aportar i vaig intentar ajudar
el màxim, sobretot en defensa.
M'ho vaig passar molt bé", diu.

Amb el temps, es va adonar
que necessitava un canvi d'aires:
"Estava jugant d'escorta i no
em trobava del tot còmoda".
Sempre ha estat base i és la po-
sició on millor se sent i on juga
ara al Bàsquet Femení Sant
Adrià, un "equip molt maco".

Quan les seves companyes
Judith Turrión, Noa Sánchez o

Júlia Muñoz Pino surten del ves-
tuari del Pavelló Ricart, la salu-
den amb complicitat. Es nota que
Ortiz està encantada en el grup:
"Les noves ens hem adaptat molt
bé i totes, també les júniors que
pugen, ens estimem i estem molt
unides. No m'esperava un am-
bient tan especial, la veritat".

Sí que s'esperava trobar una
nova cinta per al cap per als
partits. "És complicat localitzar-
ne una que et vagi bé perquè, de-
penent del seu teixit, et rellisca-
rà més o menys", confessa. De
moment, n'ha recuperat una de
color granat. També en té una
blanca, una verda i una negra.

Duu la cinta en honor a sa ger-
mana Jana, el seu ídol juntament
amb el germà, en David. 

Formada als Jesuïtes Gràcia-
Col·legi Kostka, Ortiz i la seva
amiga Maria Hernández van
proposar la participació del cen-
tre a la Copa Colegial a 2n de
Batxillerat: "Va ser una expe-
riència increïble compartir pis-
ta amb companyes de l'aula.
En aquell moment la Maria ju-
gava al Basket Almeda i jo, a la
Penya. Ens va ajudar moltíssim
tenir la Claudia Soriano a l'e-
quip. És una crac!".

Al Club Joventut Badalona
Ortiz va passar les etapes de ca-

det i júnior: "M'has fet recordar
aquelles tardes de ficar-me al
cotxe i canviar-m'hi. Després
berenava i... Cap al pavelló!".
"Un entrenament et canvia tant
un dia dolent... A la pista no
penses en res més, fas una ne-
teja mental. És una sensació
que fora de l'esport és difícil d'a-
conseguir", enraona aquesta
enamorada de la pilota. Quan
se'n va de viatge, és el primer
que fica al maleter: "Des que
vaig néixer necessito tenir sem-
pre una pilota a prop!".

Al Bàsquet Safa Claror, en
aquell moment a Primera Cata-
lana, va viure el seu primer any
de sènior: "És una família i
mantinc el contacte amb moltes
de les companyes amb qui vaig
compartir una temporada tan
bonica i intensa, i xerrades a un
bar de prop després dels entre-
naments". Al club gracienc el va
dirigir Dani Perdiguero, amb
qui té molta confiança i manté
una bona amistat: "Em dona
molts consells. És un tècnic que
m'ha marcat molt i que el curs
següent va apostar per mi a la
UE Mataró, a Copa Catalunya".
Al Pavelló d'Esports Josep Mora
va aprendre "una barbaritat"
d'Ariadna Magriñá.

Ningú la llegeix ni l'entén
millor que la seva mare, la Jua-
ni, que és psicòloga: "M'encan-
ta la manera que té de viure i veu-
re les coses, i intento aplicar-la a
mi mateixa. Sap quan necessito
que em parli més com a mare i
quan ha de fer-ho més com a psi-
còloga. Al final, per donar el mi-
llor de nosaltres primer hem
d'estar el millor possible amb
nosaltres mateixos i mateixes".

Toni Delgado
GRÀCIA

JuditOrtizésforçadevoluntat
» L’exjugadora del Bàsquet Safa Claror va superar una greu lesió que l’ha ajudat a escoltar-se millor 

» “Al Bàsquet Femení Sant Adrià ens estimem i estem molt unides”, explica, orgullosa, la barcelonina

Judit Ortiz, base del Bàsquet Femení Sant Adrià. Foto: Toni Delgado

Futbol | El CE Europa rep la UE Rapitenca
El conjunt d’Ignasi Senabre rebrà el pròxim diumenge 30 d’octubre la UE Rapitenca,  

en partit corresponent a la vuitena jornada de la Tercera RFEF. El CE Europa hi
arribarà després de la victòria per 1-2 contra el CF Peralada del passat diumenge 23. 
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Viu en línia

Sant Llis, octubre del 2018. Després de
quatre hores de pluja intensa, un torrent
es desborda, inunda un petit poble de
Mallorca i causa onze morts, diversos fe-
rits i molts danys materials. Ben aviat es
desencadena una onada de reaccions:
una explosió de solidaritat i una cober-
tura mediàtica que planteja dubtes.

Al Teatre Nacional de Catalunya (TNC).

Teatre

Zona inundable
Marta Barceló

21 d’octubre: aquesta és la data d’estre-
na del disc “més positiu, rítmic i de bon
rotllo” que ha fet mai Pau Vallvé, segons
ell mateix explica al seu web. Sota el cu-
riós títol :), Vallvé assegura que el nou àl-
bum “posa les cures a davant de tot”. El
cantautor recorda que, com sempre, es
tracta d’un disc “autogestionat, autoedi-
tat i sense finançament de cap empresa”.

Música

En Ramón i la Céline, una jove parella, es
troben a la sala parisenca Bataclan la fa-
tídica nit del 13 de novembre de 2015.
Durant l’atemptat terrorista, tots dos
aconsegueixen refugiar-se als camerinos,
però en sortir d’allà mai tornaran a ser els
mateixos. Es tracta d’una adaptació del
llibre Paz, amor y Death metal de Ramón
González, supervivent de l’atac a París.

Pelis i sèries

Un año, una noche
Isaki Lacuesta

:)
Pau Vallvé

El món del còmic
El CaixaForum de Barcelona acull, des del passat 29 de se-

tembre i fins al 15 de gener, l’exposició Còmic. Somnis i
història, que proposa un recorregut pel món del còmic

“com a eina de pensament i com a mitjà capaç d’interca-
lar el tall de discontinuïtat en les lògiques de les històries”.

La mostra repassa els millors còmics de la història, tant
d’autors internacionals (per exemple, George Herriman,
Milton Caniff o Moebius) com de casa nostra, i aprofun-
deix en el procés de creació d’aquestes obres, des de la

conceptualització i el dibuix fins a la impressió final.

Ara fa poc més d’un any, el món embogia amb
un dels fenòmens més grans de la història de

Netflix: El joc del calamar. La sèrie sud-coreana
va aconseguir enganxar a la pantalla milions de
persones d’arreu del món i el seu protagonista,

Lee Jung-jae (Seül, 1972), es va convertir en tota
una estrella internacional. Els projectes, per

tant, no han deixat de picar la seva porta i
aquest any ha dirigit i protagonitzat la pel·lícula
Hunt, presentada al Festival de Canes i projecta-

da aquests dies al Festival de Sitges. Per des-
comptat, en la seva visita a Catalunya l’actor ha

estat entrevistat per molts mitjans, però un dels
moments més destacats ha estat la classe per

aprendre a fer pa amb tomàquet que ha rebut
de part de dues joves locutores d’iCat. El vídeo

d’aquest moment, en què Lee Jung-jae desple-
ga la seva simpatia, s’ha fet viral a TikTok.

L E E  J U N G - J A EQUI ÉS?
ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

Protagonitzar la sèrie ‘El joc del calamar’
És un dels èxits més grans de Netflix dels últims anys

Famosos

Aprendre a fer pa amb tomàquet
Aprofitant la seva visita a Catalunya pel Festival de Sitges

Cau molt bé
A més del seu talent, el públic valora molt la seva simpatia

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Almudena Grandes va morir el novem-
bre de 202 sense haver pogut acabar la
seva última novel·la, Todo va a mejorar,
però va deixar unes indicacions al seu
marit, el poeta Luis García Montero,
perquè l’acabés. I així ha estat: aquest oc-
tubre ha vist la llum la darrera obra de
Grandes, un llibre escrit durant la pan-
dèmia que planteja un futur distòpic.

Llibres

Todo va a mejorar
Almudena Grandes

|A Plague Tale
Una aventura difícil en un món sorprenent i sense pietat, ple de forces
sobrenaturals. A Plague Tale: Requiem, per a PC, PS 5 i Xbox Series X/S. 
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

VIDA SANA

La prevenció de la covid marca el camí a seguir: 
com més higiene, menys probabilitats de contagiar-se 

EDUCACIÓ

HIGIENE

CONTRASTOS

E S T I L S  D E  V I D A

i SALUT

Amb l’arribada de la tardor i, sobretot, amb els canvis brus-
cos de temperatura, hem de donar per començada la
temporada oficial de refredats. Aquesta malaltia és la més

comuna arreu del món, amb una mitjana de dos a cinc episodis
per adult al llarg de l’any. L’associem al fred, però la causa princi-
pal és la presència al nostre organisme d’algun dels més de 200
virus que es passegen tranquil·lament per la ciutat. 

Els més freqüents són els rinovirus i els coronavirus. Com
que n’hi ha tants i de tan diferents, sempre n’hi ha un per al qual
no tenim defenses. Aquest és el que ens infecta i ens causa els
símptomes habituals. El clima hi contribueix, d’alguna manera,
perquè facilita la vida dels virus. La humitat relativa de l’aire és
més baixa i sobreviuen millor. Alhora, la sequedat de l’ambient
fa que se’ns ressequi la mucosa de les vies respiratòries, cosa
que també afavoreix la seva acció. 

És evident que no hi ha una cura per a cadascun dels múlti-
ples refredats, però sí que es poden prevenir amb un percentat-
ge alt d’efectivitat. Si és un virus comú i lleu, podem arribar a in-
terceptar-lo amb uns bons hàbits d’higiene i prevenció.    

Es poden evitar els refredats?

Una alimentació rica en fruites i verdures 
i l’exercici físic enforteixen el sistema immunitari

Les claus

Està demostrat que educar els infants i els adults 
en els hàbits d’higiene i prevenció funciona 

Per evitar els canvis bruscos cal vestir-se d’acord amb 
el temps que fa i portar sempre una jaqueta
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